
 

                        Tájékoztatás a lakóhelyi környezet állapotáról 

2024. 
 

 

A   1995. évi LIII. 46. § (1) bekezdésének e) pontja, valamint 51. § (3) bekezdése értelmében a 

települési önkormányzat a környezet védelme érdekében elemzi, értékeli a környezet állapotát 

illetékességi területén és arról, illetve a lakóhelyi környezet állapotának alakulásáról szükség 

szerint, de legalább évente egyszer tájékoztatja a lakosságot. 

  

A település közvilágításának korszerűsítése időszerűvé vált, részben az elöregedett 

lámpatestek, részben a 2022-es évben ugrásszerűen megemelkedett rezsiárak miatt. I. ütemben 

a korszerűsítés a Fehérvári és József nádor utcáktól északra eső településrészt érintette. A 

tervező megtervezte és a terv alapján kiválasztásra került a Képviselő-testület által a kivitelező 

cég is, aki felszerelte a lámpákat 2023 decemberében. Teljesen más típusú lámpák kerültek a 

régiek helyére, sokkal erősebb a fényereje, irányfényt ad, tehát az utat világítja, nem a járdát. 

Alapvetően az volt az irányvonal, hogy a kisebb utcákban minden második oszlopon legyen 

lámpa, ez kiegészült azzal, hogy az összes kereszteződésnél minden oszlopra került 

felszerelésre lámpa. Az I. ütem kivitelezése befejeződött. Az eredmények és tapasztalatok 

alapján, a II. ütem – amely a település I. ütemből kimaradt településrészét, illetve az I. ütem 

területén érintett módosításokat tartalmazza – tervezésével kapcsolatos tervező kiválasztása 

megtörtént. A kivitelezési szempontok hasonlóak az I. ütemével. A tervek szerint a II. ütem 

kivitelezése 2024-ben meg fog történni. 

 

Minden évben visszatérő feladat a belterületi utak javítása, kátyúzása. Ez 2023-ban is 

megtörtént. Több éves sikertelen próbálkozás után az Önkormányzat önerőből, lakossági 

hozzájárulással leaszfaltoztatta a Kinizsi u. 1-37. sz. közötti ingatlanok előtti közterületet és 

kialakította a csapadékvíz-elvezető rendszert is. Az idei évben is komoly mennyiségben fogunk 

kátyúzást végezni, mivel a tél nagyobb károkat okozott úthálózatunkban, mint eddig. Az idei 

évi kátyúzásnak egyik érdekes javaslata a polgármestertől származott, ami úgy hangzott, hogy 

„Ne a Váci utcai lakók kérését hagyjuk jóvá újabb fekvőrendőr telepítéssel, hanem szedjük föl 

a Kossuth utcából a két fekvőrendőrt, ezáltal megítélésünk szerint jelentősen csökkenhet a Váci 

utca forgalma. 

 

A Szőlőhegyen az idei évben tervezzük a makadám út elsődlegesen saját anyagával történő 

javítását. Tudom jó lenne, ha minden utunk aszfaltos lenne, de ehhez a szükséges anyagi 

erőforrásokkal még nem rendelkezünk. 

 

Foglalkoznunk kell meglévő útjaink állapotával is, ami a szakemberek egyöntetű véleménye 

alapján az, hogy megkellene újítanunk őket. Ennek műszaki megoldását és anyagi szükségletét 

jelen pillanatban egyeztetjük és próbálunk megoldást találni. 

 

Foglalkoztuk tervek készítésével is, gyalogosátkelőhelyek és belterületi kerékpárút 

tekintetében. A tervek elkészültek, következhet a megvalósítás, ami kerékpárút tekintetében 

biztos, hogy pályázatos forrás segítségével lehetséges. A gyalogosátkelőket be kell költségelni. 

 

Járda építés tekintetében megint csak pályázatos segítséget várunk, mivel önerőből jelentős 

járdaszakaszok felújítása nem lehetséges. 

 

Szintén visszatérő probléma a Semmelweis utca csapadékvíz-elvezetésének megoldása. A 

tavalyi évben kidolgozásra került az a műszaki megoldás, amely biztosítaná az utca teljes 



hosszán a csapadékvíz-elvezetését és új aszfaltszőnyeget is kapna. Az ajánlatok beérkeztek, a 

kivitelezés ebben az évben meg fog valósulni. 

 

A település belterületén lévő buszmegállók esztétikai szempontból elég vegyes képet mutattak, 

így szükségszerűvé vált azok cseréje. Esztétikai szempontból egységes arculattal két ütemben 

kerülnek megvalósításra az új buszmegállók. Az I. ütem kivitelezése már folyamatban van, a 

II. ütemre vonatkozóan megkötésre került a szerződés. A kivitelezési munkák 2024. II. 

negyedévében fognak befejeződni. 

 

Az Önkormányzat tulajdonában lévő szolgálati lakások állapota indokolja azok felújítását, 

ugyanis a karbantartási munkák már nem elégségesek ahhoz, hogy a jelen kor előírásainak, 

igényeinek megfelelően lehessen üzemeltetni, használni őket. A pályázati lehetőségek elég 

szűkösek ezen a területen. Legutóbb 2021-ben sikerült pályázati támogatást nyerni a Magyar 

Falu Program keretén belül, amely eredményeképpen 1 db szolgálati lakást sikerült 

felújítanunk. 2023-ban pályázati forrás nélkül önerőből a Liget sor 4-6. sz. alatti szolgálati lakás 

tetőhéjalása került lecserélésre, ezzel együtt új födémszigetelés is került a padlásra és a külső 

nyílászárók is ki lettek cserélve. A Liget sor 6. sz. lakásnál kazáncsere is történt, amely 

eredményeképpen az ingatlan rezsiköltsége nagyságrendekkel csökkent. Természetesen 

ezekkel a munkákkal a felújítás csak megkezdődött. A felújítási munkák a tervek szerint az 

anyagi lehetőségek függvényében folytatódni fognak belső felújítással, és külső homlokzati 

szigeteléssel is. 

 

Az Önkormányzat változatlanul elkötelezett a zöld energiák irányában. Mi sem bizonyítja ezt 

jobban, mint hogy apríték tüzelésünk egész évben jól működik. Aprítékkal fűtjük a 

Polgármesteri Hivatalt, az Szociális Intézményt, az Óvodát és a konyhát. Úgy gondolom, ha 

ezeket az épületeket gázzal kéne fűtenünk akkor komoly gondban lennénk. 

 

Szintén visszatérő probléma az illegális szemetelés. 2023-ban az Önkormányzat 

megközelítőleg 10.000.000.- Ft-ot költött illegális hulladékkezelésre. A környezetvédelmi 

hatóság a hozzájuk érkező bejelentések alapján folyamatosan kötelezi az Önkormányzatot a 

közterületen lévő illegálisan elhelyezett hulladékok ügyében, és az Önkormányzatnak – a 

tényleges tulajdonos vagy illegális szemetelő ismeretének hiánya miatt – kell megoldania a 

hulladék elszállítását. Sajnos ez a probléma évről évre visszatérő és több milliós terhet ró 

településünkre. Az idei évben újra lehet pályázni illegális hulladéklerakók megszüntetésére és 

ehhez kapcsolódó eszköz beszerzésre, ezen szintén dolgozunk. Belterületen is komoly gond a 

szemét elszórása, viszont igazi nagy tételű problémát külterületen jelent. Elsődlegesen olyan 

helyek a veszélyeztetettek, ami könnyen megközelíthető a gépjárművel, ezért Szőlőhegy több 

részén térfigyelő kamerákat helyezünk el a szemetelők felderítésének érdekében. 2024-ben a 

lakosági jelzés alapján elindított rendőrségi eljárás végivitele várhatóan komoly visszatartó erőt 

fog jelenteni. Változtak a jogszabályok is, ezáltal a rendőrök hatékonyabban tudnak fellépni a 

szemétszállítók vagy kamu lomtalanítók ellen. 

 

A temetőnk állapota mind az Egyház, mind az Önkormányzat számára fontos, ezért a közmunka 

program keretében próbaként két embert vettünk föl, akik a temető rendjének fenntartásáért 

felelnek. Szomorú dolog az, hogy szólni kell azért, hogy a szemetet kukába kell dobni és nem 

a szomszéd sírra. Külön kértem a temetőben dolgozókat, hogy nyugodtan szóljanak rá a 

szabályokat be nem tartó temető látogatókra. 

 

A Selyemmajorban lakók megkerestek bennünket, hogy szeretnének csatlakozni a 

szennyvízhálózatra.  A kérésüknek próbálunk eleget tenni, azonban a feladat nem egyszerű, 



mivel a közművek az állam részére átadásra kerültek. Szolgáltatónkkal közösen keressük a 

megfelelő műszaki megoldást, amit a lakókkal közösen próbálunk megvalósítani. A csatorna 

pályázathoz ők azért nem tudtak csatlakozni, mivel ingatlanuk külterületen van, az akkori 

pályázati kiírás pedig belterületre vonatkozott csak. Azonban a mai kor elvárása, hogy minél 

komfortosabban, környezetbarátabb módon éljünk. 

 

Mezőfalva, 2024. március 27. 
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